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جدول نرخ سکه و ارز )قیمت ها به تومان(

قیمت خودرو های داخلی

رئیس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر با اشاره به کاهش 
215 هزار تومان قیمت ســکه در چند روز گذشته پیش بینی 
کرد روند کاهش قیمت طلا و سکه بازهم ادامه خواهد داشت.
محمد کشتی آرای در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، در خصوص 
وضعیت بازار طلا و ســکه ، اظهار داشت: از چهارشنبه هفته قبل که 
روند کاهشی قیمت طلا و سکه همزمان با کاهش قیمت ارز آغاز شده، 

شاهد افزایش تعداد فروشنده ها در بازار بودیم.
وی با بیان اینکه قیمت سکه از آخرین معاملات روز پنج شنبه تا 
دیروز )یکشــنبه( بیش از 215 هزار تومان کاهش یافته است، گفت: 
این درحالی است که قیمت جهانی طلا، تغییری نداشته و مهمترین 

دلیل ریزش قیمت ها در بازار، کاهش قیمت ارز است.
رئیس کمیســیون تخصصــی طلا و جواهــر ادامــه داد: روند 
کاهشی قیمت طلا و سکه باعث افزایش عرضه در بازار شده به نحوی 
که عرضه بیشــتر از تقاضاست. قیمت سکه هم اکنون حباب ندارد، 
]اما[ روند کاهشــی قیمت طلا و سکه احتمالاً تا دو روز آینده )امروز 

و فردا( ادامه داشته باشد.
گفتنی است، روز گذشته قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح جدید 
در بازار با کاهش نســبت به شــنبه چهار میلیون و 321 هزار تومان 
و ســکه بهار آزادی طرح قدیم 4 میلیون و 289 هزار تومان معامله 
می شود. لازم به ذکر است، هم اکنون قیمت دلار در بازار آزاد 12 هزار 

و 550 تومان می باشد. 
هفته گذشته قیمت دلار تا 14 هزار تومان افزایش یافته بود اما با 
تدابیر بانک مرکزی )در حوزه محدودیت تراکنش ها( نرخ ارز مجددا 
کاهش یافت و طی چند روز گذشته )از چهارشنبه هفته قبل تا یکشنبه 

همین هفته( حدود 1500 تومان از قیمت دلار کاسته شده است. 
در همین زمینه، عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی اظهار 
داشــت: علی رغم جو روانی ایجاد شده در بازار ارز و نوسانات در این 
بازار طی هفته های اخیر، خوشبختانه مدیریت بازار از نظر ریال و ارز 
توسط بانک مرکزی موجب ایجاد تعادل و آرامش دوباره در بازار ارز شد.
وی راجع به کاهش نرخ ماهانه و نقطه به نقطه تورم تولیدکننده در 
آبان ماه گفت: این آمار نشان دهنده موفقیت بانک مرکزی در کنترل 
تورم بوده اســت و علی رغم نوســانات اخیر در بازار ارز و سایر بازارها 
تلاش می کنیم با تداوم آرامش و تعادل بازار ارز در ســایر بازارها نیز 

آرامش برقرار کنیم و روند کاهنده نرخ تورم را ادامه دهیم.

رئیس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر:

  قیمت سکه 
باز هم کاهش می یابد

رئیس مرکز ملی فضای مجازی با بیان این که 
راه اندازی شــبکه ملی اطلاعات به معنی قطع 
اینترنت بین المللی نیســت تأکید کرد: حتی 
فرانسوی ها هم به طور جدی اینترنت اروپایی را 

دنبال می کنند.
سید ابوالحسن فیروزآبادی در یک برنامه تلویزیونی، 
گفت: شبکه ملی اطلاعات زیرساخت شبکه ارتباطی 
ما و زیســت بوم کشور اســت که ضریب نفوذ بسیار 

بالایی دارد.
وی افزود: بیش از 150 میلیون دستگاه، 7 میلیون 
مودم خانگی، 8 میلیون پزُ بانکی،  بیش از یک میلیون 
تلویزیون هوشمند و 63 میلیون تلفن هوشمند به شبکه 

ملی اطلاعات متصل هستند.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی ادامه داد: ضریب 
موبایل در کشور 84 درصد است و 61 میلیون مشترک 
از پهنه باند استفاده می کنند و در ادارات نیز سه میلیون 

پهنه باند استفاده می شود.
فیروزآبادی خبر داد: یک میلیون راننده روی شبکه 

ملی اطلاعات خدمت رسانی می کنند.
وی گفت: پایه شــبکه ملی ما اینترنت و قرارداد 
اینترنت است، زیرا کشــوری که تولید ناخالص ملی 
آن بیــش از 450 میلیارد دلار، قدرت خرید آن 200 
میلیــارد دلار، صادراتش بیــش از 50 میلیارد دلار و 
صاحــب رتبه های تک رقمــی در حوزه های گوناگون 

علمی است هیچ گاه نمی تواند اینترنت خارجی را قطع 
یا محدود کند.

این مســئول بیان کرد: کســانی که شبهه قطع 
اینترنت خارجی را مطرح می کنند می خواهند موفقیت 

ما در شبکه ملی اطلاع را پنهان کنند.
فیروزآبادی همچنین افزود: شبکه ملی اطلاعات 
فقط در کشور ما نیست بلکه در 28 کشور مانند این 

شبکه وجود دارد.
وی عنوان کرد: حتی در چند سال اخیر فرانسوی ها 
به طــور جدی اینترنت اروپایــی را برای لحاظ کردن 

دغدغه های خود مطرح می کنند.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی ادامه گفت: اکنون 

اقتصاد خدماتی 50 درصد اقتصاد را شامل می شود و 
در کشور های پیشرفته این رقم تا 70 درصد است.

فیروزآبادی ادامه داد: در اینترنت باز شرکت های 
بزرگ می خواهند دولت ها حداقل مداخله را داشــته 
باشند و در این اینترنت به منافع این شرکت ها بیش 
از منافع ملت ها توجه می شود و حریم خصوصی مردم 

اهمیت ندارد.
وی خاطرنشــان کرد: دولت ها می توانند از حریم 
خصوصی مردم حفاظت کنند، اما شــرکت هایی که 
اینترنت آزاد را گسترش می دهند دولت ها را به رسمیت 
نمی شناسند و به هر روشی تلاش می کنند وارد فضای 

خصوصی مردم شوند.

رئیس مرکز ملی فضای مجازی: 

28کشور جهان اینترنت ملی دارند 

همکار محترم جناب آقای فتح الله مولایی
مصیبت درگذشــت برادر گرامیتان را تســلیت عرض نموده و از 
خداونــد متعال بــرای آن مرحوم غفران و رحمت واســعه الهی و 
برای شما و دیگر بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نماییم.
سرپرست، مدیران و کارکنان موسسه کیهان

تسلیت

قیمت بازارنوع سکه
4/353/000سکه تمام طرح جدید
4/306/000سکه تمام طرح قدیم

2/352/000نیم سکه
1/463/000ربع سکه

892/000گرمی
441/200هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
12/549دلار
13/849یورو
16/845پوند

2/177لیر ترکیه
3/467درهم امارات

11/5دینار عراق

قیمت بازار)تومان(قیمت کارخانه )تومان(نوع خودروردیف
39/800/00053/400/000پراید 1111
37/381/00049/400/000پراید 2131
40/330/00054/200/000پراید3151
155/000/000206/000/000چانگان4
43/460/00059/000/000تیبا صندوق دار5
55/960/00064/200/000ساینا دنده ای6
63/158/00078/900/000پژو 7405
8SLX 67/998/00091/800/000پژو
95/000/000-پژو 405 دوگانه سوز9
78/338/000104/000/000پژو پارس10
--پژو پارس TU5 کلاس 1113
67/283/00092/700/000پژو 206 تیپ 122
83/690/000113/000/000پژو 206 تیپ 135
80/303/000113/300/000پژو V8206 صندوقدار14
15)LX( 66/770/00083/800/000سمند ال ایکس
16EF7 69/773/0097/500/000سمند
121/000/000-سمند دوگانه سوز کلاس 1716
83/623/000121/300/000دنا18
167/000/000-تندر پلاس دنده ای19
96/730/000137/500/000پژو 207 دنده ای20
273/000/000417/000/000مزدا 213
22H30-159/000/000
--استپ وی23
174/000/000-207 اتوماتیک24
114/994/000374/000/000پژو 252008
67/203/00091/800/000رانا26

کارگزار ناظر
قسمت بیست و نهم

مفهوم سی و نهم: کارگزار ناظر
با راه اندازی سامانه جدید معاملات، دارایی سهامداران در هر یک از 
نمادهای معاملاتی زیر نظر یک کارگزار قرار گرفت که به آن کارگزار 
ناظر گفته می شود و از آن پس سهامداران، دارایی سهام خود را در هر 
نماد معاملاتی صرفاً از طریق کارگزاری ناظر خود در آن نماد معاملاتی 
می توانند به فروش برسانند. هرچند سهامداران می توانند با مراجعه به 

هریک از کارگزاران نسبت به خرید سهام اقدام نمایند.
ممکن اســت دارایی سهامدار در یک نماد معاملاتی زیر نظر یک 
کارگــزار ناظر و در نماد معاملاتی دیگر زیر نظر کارگزار ناظر دیگری 
باشــد. در زمان راه اندازی ســامانه معاملاتی جدید، کارگزار ناظر بر 
اساس ســوابق فعالیت سهامدار با کارگزاران مختلف در بورس اوراق 

بهادار تعیین گردید.
سهامداران برای آگاهی از کارگزار ناظر خود در هر نماد معاملاتی، 
در زمان راه اندازی سامانه معاملاتی جدید می توانند به یکی از روش های 

زیر اقدام نماید:
مراجعــه به بخــش ســرویس های الکترونیکی به ســهامداران 
قســمت »مشــاهده کارگــزار ناظر« در ســایت اینترنتی شــرکت 
 ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه به نشانی اینترنتی
www.csdiran.com از تاریخ 1387/09/16 سهامداران حقیقی با ارائه 
شماره ملی و سهامداران حقوقی با ارائه کد سهامداری به این سامانه، 
می تواننــد در هر یک از نمادهای معاملاتی که در آن ســهام دارند، 

کارگزار ناظر خود را مشاهده نمایند.
سهامداران می توانند جهت تغییر کارگزار ناظر خود در یک یا چند 

سهم به یکی روش های زیر اقدام نمایند:
مراجعه حضوری به شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و 

تسویه وجوه و ارائه اصل و تصویر شناسنامه و کارت ملی
تکمیل درخواست غیرحضوری و اخذ گواهی امضاء از دفاتر اسناد 
رسمی )فرم این درخواست از سایت شرکت سپرده گذاری به نشانی 
www.csdiran.com قابل دریافت اســت( و ارســال آن از طریق پست 
سفارشــی آن به دفتر مرکزی شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق 

بهادار و تسویه وجوه.
مراجعــه به یکی از دفاتر کارگــزاری که تمایل دارند در آن نماد 
معاملاتــی به عنوان کارگزار ناظر فعالیت نمایند و تکمیل فرم تغییر 
ناظر بازار به همراه ارائه اصل برگه سهام ممهور به مُهر کارگزاری قبلی.

سرپرســت وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه 
میزان تولید گندم در سال زراعی گذشته کافی بوده 
و نیازی به واردات مگر برای ذخایر استراتژیک وجود 
ندارد، گفت: نرخ خرید تضمینی قرار نیست تغییر کند.
به گزارش مهر، عباس کشاورز دیروز در نخستین نشست 
خبری خود با تاکید بر اینکه خودکفایی گندم به طور قطع 
ادامــه خواهد یافت، گفت: در برخی محصولات نیز باید در 
حــوزه خوداتکایی کار کنیم کــه از جمله این محصولات 
دانه های روغنی است. ما باید در این حوزه بیشتر کار کنیم 
و وابستگی کشور را کاهش دهیم. همچنین »جو« ظرفیت 
خوبــی در این زمینــه دارد و به اندازه کافی به آن پرداخته 

نشده است.
کشاورز اضافه کرد: در پنبه نیز می توانیم نیاز کشور را 

طی 3 تا 4 سال در داخل تامین کنیم.
این مقام مسئول در وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه 

نسبت به واردات نگران هستم، افزود: واردات عملا به معنای 
ســرکوب تولید داخلی است و بنده به عنوان مسئول تولید 
نمی توانم در برابر تصمیمات وارداتی یک تنه بایستم. گاهی 
اتفاق افتاده که در مواقعی بیش از نیاز یکسال برنج یا شکر 
وارد شده است البته باید دغدغه مصرف مردم و تامین نیاز 

آنها را داشته باشیم اما رویکرد وارداتی نگران کننده است.
کشاورز در عین حال تصریح کرد: البته واردات تکنولوژی 
و دانــش نباید با کالا  اشــتباه گرفته شــود؛ مــا در حوزه 
تکنولوژی و دانش نیازمند مبادله و تعامل با جهان هستیم 
و نمی توانیم تولیدکنندگان را از دسترسی به تکنولوژی های 

روز محروم کنیم.
وی اضافه کرد: البته واردات شکر را از یک میلیون و 600 
هزارتــن به 600 هزارتن کاهش داده ایم در واقع در واردات 
شــکر 400 میلیون دلار صرفه جویی شده و در ازای آن 23 

میلیون دلار بذر وارد کشور شده است.

کشــاورز در پاسخ به پرســش مهر مبنی بر اینکه آمار 
متفاوتی در حوزه تولید گندم ارائه می شود، برخی از کاهش 
تولید این محصول خبر می دهند اما وزارت جهاد میزان تولید 
را کافی می داند با این وجود چرا بحث واردات مطرح می شود 
و اگــر تولید کاهش نیافته گندم هایی که به دولت فروخته 
نشــده کجا هستند؟، گفت: تولید در سال زراعی گذشته به 

اندازه کافی بوده است.
وی توضیــح داد: برای کالاهای اساســی یک ذخیره 
اســتراتژیک تعریف شــده که این ذخایر را در هر شرایطی 
کشور باید داشته باشــد و همه کشورها نیز دارند. رویکرد 
واردات نیز به خاطر این ذخایر است اگرچه از نظر ما در سال 
زراعی گذشته میزان تولید برای این منظور کفایت می کرد.

کشاورز با  اشــاره به اینکه قیمت خرید گندم در سال 
گذشــته مورد پذیرش کشــاورزان نبود، افزود: قیمت جو 
هیچ گاه بالاتر از نرخ گندم نبوده است و همیشه قیمت جو 

25 درصد کمتر از گندم بوده اســت اما در سال گذشته در 
مناطقی از کشور قیمت جو به بالای 1800 تا 1900 تومان 
رسید که این روی محصول سایه می اندازد و باعث می شود 

که گندم با بخشی از جو و یا حتی ذرت جایگزین شود.
وی اضافه کرد: به عنوان مثال در سال 97 قیمت گندم 
1300 تومان و نرخ بذر کیلویی 1900 تومان بود یعنی بذر 
50 درصد گرانتر از گندم خوراکی بود در سالجاری این تفاوت 
15 درصد است اما بذر خیلی جذب نشده و این نشان دهنده 

فراوانی گندم در دست مردم است.
کشاورز گفت: فکر می کنم به محض اینکه خرید با قیمت 
جدید شروع شود گندم بیشتری که از گذشته مانده است، 

عرضه خواهد شد.
وی تصریح کرد: کشــت گندم در سال جاری وضعیت 
مطلوبی دارد ضمن اینکه شرایط بارندگی مساعدتر از سال 

قبل بوده است.

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی:

رویکرد واردات کالا نگران کننده است

رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: برآوردهای اولیه حاکی از 
وجود بیش از 200 هزار میلیارد تومان کسری در منابع لایحه 

بودجه99 است.
غلامحسین شافعی در جلسه هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران 
با  اشــاره به لایحه مذکور گفت: در مورد لایحه بودجه برای اولین بار 
هیچ نظرخواهی در تدوین لایحه از بخش خصوصی نشــده و ظاهرا 

نظرخواهی از مرکز پژوهش های مجلس هم انجام نشده است.
وی بــا بیان اینکه در حال حاضر در بودجه 99 فرض شــده یک 
میلیون بشکه نفت در روز به فروش برسد،  گفت:  از این منظر و با در 
نظر گرفتن سهم 20 درصدی صندوق توسعه ملی،دولت مجموعا 78 
هزار میلیارد تومان از منابع نفتی اســتفاده خواهد کرد. این در حالی 
اســت که با توجه به میزان فروش نفت در ســال گذشته پیش بینی 
می شود به طور میانگین صادرات نفت حدود 300 هزار بشکه در روز 
بیشتر نباشد لذا از این محل بودجه با 53 هزار میلیارد تومان کسری 

مواجه خواهد بود.
به گزارش خبرگزاری فارس، رئیس اتاق بازرگانی ایران بیان کرد: با 
فروش 300 هزار بشکه کل درآمد نفتی 5/7 میلیارد دلار خواهد بود لذا 
منابع کافی برای اختصاص به واردات کالاهای اساسی که 10/5 میلیارد 
دلار با نرخ ارز 4200 تومانی در نظر گرفته شده وجود نخواهد داشت، 
بنابراین پیش بینی می شود برای اجرای این سیاست های حمایتی نیز 

حدود 58 هزار میلیارد تومان کسری وجود داشته باشد.
شــافعی ادامه داد:  یکی دیگر از محل های تامین منابع دولت در 
لایحه بودجه، مولدسازی است که رقم 49 هزار میلیارد تومان برای آن 
پیش بینی شده که با توجه به عملکرد بسیار پایین ردیف های مشابه 
در سال های گذشته به نظر نمی رسد این ردیف عملکرد قابل توجهی 
داشته باشد. در مجموع برآوردهای اولیه حاکی از وجود بیش از 200 

هزار میلیارد تومان کسری در منابع لایحه بودجه99 است.
وی اضافه کرد:  حدود 74 درصد بودجه کل کشور بر اساس لایحه 
بودجه 99 متعلق به شرکت های دولتی و مؤسسات غیرانتفاعی وابسته 
به دولت است که نسبت به قانون بودجه سال جاری حدود 16 درصد 
افزایش یافته است. این در حالی است که بسیاری از شرکت های دولتی 
دارای راندمان پایین هستند اما هیچ گونه نظارتی بر آن انجام نمی شود.

در همین زمینه، احســان خاندوزی، کارشناس اقتصادی با بیان 
اینکه استقراض دولت از بانک مرکزی یک روش بسیار پرخطر است 
چــون منجر به افزایش پایه پولی و بالطبع رشــد حجم نقدینگی در 
جامعه خواهد شد افزود: این روش ریسک های زیادی براقتصاد مملکت 
تحمیل می کند از این رو همیشه باید به عنوان آخرین و بدترین گزینه 

از سوی دولت ها برای تامین کسری بودجه مدنظر باشد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، به گفته این مدرس دانشگاه، برای 
ســال آینده در لایحه بودجه 80 هزار میلیارد تومان انتشــار اوراق 
پیش بینی شده به معنای رشد 50 تا 60 درصدی در میزان استقراضی 
که دولت انجام خواهد داد. بازپرداخت انتشار این اوراق به دوش دولت 
و دولت هــای بعدی خواهد افتاد و دولت بعدی باید این حجم بالای 

انتشار اوراق را بازپرداخت کند.

رئیس اتاق بازرگانی ایران:

 بودجه 99 بیش از 200 هزار میلیارد تومان 
کسری دارد

آشنایی با بورس

ضریب جینی که در پیوست های بودجه سال 99 
منتشر شده است، نشان از افزایش نابرابری درآمدی 

طی سال های 95 تا 97 دارد.
براســاس آمارهای ارئه شده در پیوســت بودجه 99، 
ضریب جینــی در کل جامعه که در ســال 1395، برابر 39 
واحد بوده که در سال 1396 به رقم 39/81 واحد رسیده و 
در سال 1397 به 40/93 واحد افزایش یافته است. این رقم 
در نــوع خود یکی از بدترین ارقام موجود در زمینه نابرابری 

در سال های پس از انقلاب می باشد. 
ضریب جینی در جامعه شهری به تبعیت از کل جامعه از 
سال 1393 شیب صعودی به خود گرفت و در سال 1395 
به 37/3 واحد رســید، این روند ادامه یافت تا –همان طور 
که اشاره شد- این عدد در سال 1397 به 39/40 واحد برسد. 
این آمار برای جامعه روستایی برابر با 33/62 واحد در سال 

1395 و 35/95 واحد در سال 1397 است.

آمارهــا نشــان می دهــد، طــی ســال 96 تــا 97 
ضریب جینی 2/81 واحد رشــد داشــته اســت. از دلایل 
افزایــش ضریب جینــی در بازه زمانی یک ســاله 96-97، 
جهش نــرخ ارز در اواخر ســال 97 و افزایش قیمت کالا و 
خدمات بوده اســت که به موجب آن قدرت خرید خانوارها 

کاهش پیدا کرده است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، این کاهش برای دهک های 
مختلف جامعه یکسان نبوده و نسبت کاهش درآمد طبقات 
پایین جامعه بیشــتر از کاهش درآمد طبقات بالایی جامعه 
بوده که برآیند آن منجر به افزایش ضریب جینی در مناطق 
شهری و روستایی کل کشور شده است. ثبت چنین رقمی 
در ســال گذشته به نوعی بازگشت به حدود یک دهه قبل 
محسوب می شود، چراکه پس از سال 1389 ضریب جینی 
از 0/4 بیشــتر نشده بود. متاسفانه دستاورد دولت قبلی در 
کاهش شکاف طبقاتی که تاثیر محسوسی در این زمینه ایجاد 

کرده بود، توسط این دولت تقریبا از بین رفت. 
جالــب اینکه افزایــش ضریب جینی در طــول دوره 
تصدی گری دولت حسن روحانی به طور مستمر بوده و آنگونه 
نبوده که تنها در یکسال شرایط نابرابری تشدید شود. به نظر 
می رسد با توجه به افزایش قیمت بنزین و تورم به وجود آمده 
در ســال 1398، طی سال جاری نیز روند صعودی افزایش 

شاخص جینی را شاهد باشیم.
گفتنــی اســت، ضریب جینی یک واحــد اندازه گیری 
پراکندگی آماری اســت که معمولا برای ســنجش میزان 
نابرابــری در توزیع درآمد یا ثــروت در یک جامعه آماری 
استفاده می شود. هرچه این رقم بزرگ تر باشد نشان دهنده 

توزیع نابرابر درآمدی و بالا بودن اختلاف طبقاتی است.
در همین زمینه، برنامــه دولت برای افزایش فقط 15 
درصدی حقوق کارمندان و بازنشســتگان در سال آینده به 
معنای سقوط قدرت خرید حقوق بگیران برای سومین سال 

متوالی است. در دولت روحانی، افزایش حقوق کارمندان و 
بازنشســتگان به مراتب کمتر از تورم بوده است و این روند 

در سال آینده هم ادامه خواهد داشت.
بنــا بر اعلام آقای روحانــی در صحن مجلس، افزایش 
حقــوق کارمندان دولت در ســال 1399 بالغ بر 15 درصد 
خواهد بود. در ســال جاری نرخ تورم بالای 40 درصد بوده 
در حالــی که حقوق کارمندان 20 درصد افزایش یافت. در 
سال گذشته هم نرخ تورم 31 درصد بود اما حقوق کارمندان 

به طور متوسط 10 درصد بیشتر شد. 
در سال آینده هم پیش بینی ها حکایت از نرخ تورم 30 
درصــدی دارد، اما دولت می خواهد حقوق کارمندان را 15 
درصد بیشــتر کند؛ بنابراین در سه سال 1397، 1398 و 
1399 شــدیدترین سقوط قدرت خرید کارمندان را شاهد 
خواهیم بود به طوری کــه قدرت خرید کارمندان کمتر از 

نصف خواهد شد.

براساس آمارهای رسمی

شکاف طبقاتی در دولت روحانی بیشتر شده است

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی اعلام کرد زمانی که اوضاع کشور کمی 
ملتهب می شــود عده ای ســرمایه خود را در 
بازارهای غیر مولدی همچون سکه، دلار، مسکن 
و خودرو می برند؛ مالیات بر عایدی ســرمایه 

راهکاری برای مقابله با پدیده مذکور است.
احمد انارکی محمدی در گفت وگو با خبرگزاری 
تسنیم، درباره لزوم برنامه ریزی برای افزایش درآمدهای 
مالیاتــی در بودجــه 99 گفــت: با توجــه به فاصله 
گرفتــن بودجه از درآمدهای نفتی، قطعا برای تامین 
هزینه ها باید به ســمت مالیــات رفت. در این جهت، 
تولیدکنندگان، کارمندان و کارگران مالیات حقه خود 

را پرداخــت می کنند اما با بخــش بزرگی از فرارهای 
مالیاتی روبرو هستیم.

وی ادامه داد: زمانی که اوضاع کشور کمی ملتهب 
می شود عده ای سرمایه خود را در بازارهای غیر مولدی 
همچون سکه، دلار، مســکن و خودرو می برند. بعضا 
قراردادهای ســوری هم منعقد می کنند. یعنی برای 
دلالــی این کار را انجام می دهنــد و هیچ جایی هم 
این معاملات ثبت نمی شود؛ مالیات بر عایدی سرمایه 

راهکاری برای مقابله با پدیده مذکور است.
ایــن نماینده مجلس اضافه کرد: این مســئله با 
سیســتم جامع مالیاتی جدید تا حد زیادی قابل حل 
اســت. البته در این راســتا باید دستگاه های مختلف 

همراهی کنند تا این قبیل مــراودات مالی کنترل و 
پیگیری شوند. متاســفانه سیستم دستگاه ها مجزا از 

هم کار می کنند و با یکدیگر مرتبط نیستند.
انارکی محمدی با اشــاره به وجود حســاب های 
بانکــی نیابتی گفت: در این حــوزه اقداماتی را اخیرا 
بانک مرکزی انجام داده است تا وضعیت را شفاف کند. 
روشن شدن این مسائل موجب می شود، درآمد حاصله 

در یارانه های  کمک معیشتی مصرف شود.
وی با اشــاره به میزان بالای معافیت های مالیاتی 
بیان کرد: بعضی از دســتگاه ها دنبال این هستند که 
از این معافیت برخوردار باشــند ولی ما در کمیسیون 
اقتصادی بحث معافیت ها را سخت گرفتیم اکنون تعداد 

آنها نسبت به سال های گذشته کمتر شدند. کمیسیون 
اقتصادی مایل است کمترین معافیت وجود داشته باشد 

تا درآمد مالیاتی دولت افزایش یابد. 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به اینکه 
مرکز پژوهش های مجلــس و نمایندگان هم مخالف 
معافیت مالیاتی هســتند، ادامــه داد: در حال حاضر 
1400 هزار میلیارد تومان یارانه پنهان در قالب یارانه 
کالاهای اساســی پرداخت می شود. معافیت مالیاتی 
هم به این شــکل عمل می کند. اگــر معافیت ها آزاد 
باشد هر کسی می تواند براساس رقابت کارش را پیش 
ببرد و براین اساس میزان معافیت ها امسال به حداقل 

رسیده است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس :

مالیات بر عایدی سرمایه راهکار مقابله با سوداگری است

نائب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران کشور 
با بیان اینکه شیوع بیماری آنفلوآنزا در کشور هیچ 
ربطی به آنفلوآنزای پرندگان ندارد، گفت: آنفلوآنزای 

پرندگان در کشور کنترل شده است.
حبیب اســدالله نژاد در گفت وگو با مهر اظهار داشت: 
متاسفانه برخی افراد که اطلاعات کافی ندارند بحث شیوع 

آنفلوآنزای انســانی در کشــور را به آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان و مصرف مرغ مرتبط می کنند اما  این دو بیماری 

هیچ ربطی به یکدیگر ندارد.
وی ادامه داد: تاکنون در هیچ یک از واحدهای صنعتی 
تولید مرغ گوشتی از بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان 
گزارشی ارائه نشده و این بیماری در کشور کاملا کنترل 

شده است.
این فعال بخش خصوصی با اشاره به اینکه گزارش هایی 
که از آلودگی وجود داشته مربوط به طیور بومی یا پرندگان 
مهاجر بوده است، گفت: برای احتیاط از مردم درخواست 
می کنیم که از شکار و یا مصرف گوشت پرندگان مهاجر 
و وحشــی و طیــور بومی خودداری کننــد همچنین از 

دست فروش ها طیور خریداری نکنند.
اســدالله نژاد با بیان اینکه کشتار طیور در کشتارگاه 
زیر نظر کارشناسان ســازمان دامپزشکی کشور و طبق 
استاندارد انجام می شود، افزود: بنابراین مصرف این طیور 
هیچ مشــکلی ندارد و مردم می توانند با خیال راحت آنها 

را مصرف کنند.

انجمن صنفی مرغداران :

آنفلوآنزای انسانی ارتباطی به پرندگان ندارد

وزیر راه و شهرسازی با عذرخواهی از مردم به دلیل تأخیر 
در افتتاح آزادراه تهران - شمال، از بهره برداری این آزادراه 

در دهه فجر خبر داد.
به گزارش مهر، محمد اسلامی دیروز در جمع خبرنگاران درباره 
آزادراه تهران - شــمال گفت: اولاً مــن از مردم به دلیل تأخیر در 
وعده ای که داده بودیم و محقق نشد، عذرخواهی می کنم. ما اعلام 
کرده بودیم که قرار است این آزادراه تا پیش از اتمام تابستان زیر 
بار ترافیک برود که این اتفاق نیفتاد اما در حال حاضر 3000 نفر 
مشغول فعالیت هستند و اقدامات نظارت، رنگریزی و نصب تابلو و 

علائم را انجام می دهند.
وی وعده داد: آزادراه تهران - شمال تا دهه فجر به بهره برداری 
رسمی می رسد و متروی شهر جدید هشتگرد به گلشهر نیز در اوایل 
دی ماه و پس از آن آزادراه همت - کرج به بهره برداری خواهد رسید.
وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: ساخت قطعه 2 آزادراه 
تهران - شمال نیز در دست انجام است و امیدواریم تا پایان سال 
آینده محور رفت تونل البرز با هدف کاهش ترافیک این محور به 
بهره برداری برسد. برای تکمیل قطعات 2 و 3 آزادراه تهران - شمال 
به طول 56 کیلومتر، 20 هزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری نیاز 

است.
اســلامی در ادامه با بیان اینکه با 394 شــرکت در پروژه های 
حمل و نقلی قرارداد امضا کرده و مجموع این قراردادها به 25 هزار 
میلیارد تومان می رســد، گفت: سامانه آزمایشگاهی فنی مکانیک 
خاک راه اندازی شد. پیش از این نتایج آزمایش های بررسی خاک 
به صورت دستی به پیمانکار داده می شد اما الان کل این فرآیند به 

صورت سیستمی و هوشمند انجام می شود.
وی افزود: سامانه اخذ عوارض آزادراه بر اساس پیمایش افتتاح 
شــده و از خودروها بر اســاس میزان ترددی که در آزادراه دارند، 
عوارض دریافت می شــود. به کسانی که بیش از 40 تردد در ماه 

داشته باشند، تخفیف داده خواهد شد.
به گفته وزیر راه و شهرســازی، تاکنون چهــار آزادراه به این 
سیســتم مجهز شــده و به زودی 6آزادراه دیگر هوشمندسازی 

خواهند شد.

وعده جدید وزیر راه:

آزادراه تهران - شمال
 دهه فجر افتتاح می شود

 با وجود دستاوردهای فراوان ساخت پالایشگاه 
در کشور، بیژن زنگنه در اظهاراتی سؤال برانگیز 
باز هم به مخالفت با ساخت پالایشگاه پرداخت و 

آدرس غلط به تصمیم سازان کشور داد.
بیژن زنگنه که در طــول دوران وزارت خود هیچ 
طرحی برای ســاخت پالایشــگاه نداشته است، دیروز 
هم به بهانه مراسم امضای تفاهم نامه تأمین مالی طرح 
توسعه کارگاهی خودروهای دوگانه سوز به ایده راهگشای 

ساخت پالایشگاه تاخت. 
به گزارش فارس، زنگنه با بیان اینکه راه حل مسئله 
ســوخت را نباید فقط در ساخت پالایشگاه جست وجو 
کرد، گفت: »ساخت پالایشگاه بسیار بسیار گران است 
و برای هر بشکه تصفیه نفت خام حداقل 20 هزار دلار 
در یک پالایشگاه متعارف باید سرمایه گذاری شود، یعنی 
با فرض یک پالایشگاه 300 هزار بشکه ای که مازوت آن 
حتی زیر 10 درصد نیاید، شش میلیارد دلار باید هزینه 
شــود که چهار تا پنج سال نیز زمان می برد و تنها 25 

درصد آن بنزین خواهد بود«.
آدرس غلط

چنان که پیداست زنگنه برای بیان نظر خود درباره 
ساخت پالایشــگاه به یک مقایسه اشتباه متوسل شده 
و راهکار مصرف ســوخت را هم به ســاخت پالایشگاه 

منوط کرده است.
به نظر می رســد لجبازی زنگنه بــا بحث احداث 
پالایشــگاه، آدرس غلطی است که او به تصمیم سازان 
کشور می دهد، در حالی که ضرورت توسعه پالایشگاهی 
موضوعی انکارناپذیر و متفاوت از بحث کنترل مصرف 

بنزین است.
به تعبیر دیگر، قرار نیســت با توســعه پالایشگاه، 
مصرف بنزین کاهش یابد، بلکه با این نگاه توســعه ای، 
از یک طرف خام فروشــی نفت کاهش یافته و ضمن 
ناکارآمد شــدن حربه تحریم فــروش نفت خام ایران 
ارزش افزوده سرشــاری برای کشــور فراهم می شود و 
از سوی دیگر کشور را از واردات بنزین -به عنوان یک 
حربه دشمن برای فشار اقتصادی- بی نیاز خواهد کرد.

وزیر نفت دولت روحانی برای تأیید حرف خود به 
اســتدلال های عجیبی هم متوسل شده است. وی به 
هزینه بالای ســاخت پالایشگاه اشاره می کند در حالی 
که باید از او پرسید مگر سایر کارهای توسعه ای هزینه 
ندارد؟ مگر بردن گاز به همه نقاط کشــور و یا همین 

گازسوز کردن خودروها رایگان صورت می گیرد؟
البته زنگنه بهانه هزینه بر بودن ساخت پالایشگاه 
را سال هاســت تکرار می کند. وی در برنامه اقتصادی 
پایش در شــبکه یک سیما در مرداد 93 در واکنش به 
این پرســش که چرا طی سال های 76 تا 84 که وزیر 
نفت بودید، هیچ پالایشــگاه جدیدی نساختید، مدعی 
شد: »ساخت پالایشگاه به صرفه و سودآور نیست، من 
تأسیس پالایشگاه را امری مقدس نمی دانم اما مخالف 
تأســیس آن هم نیستم و اگر لازم باشد پالایشگاه نیز 

راه اندازی می شود«.
تفکر خسارت آفرین

اصرار به خام فروشــی نفت و عدم توســعه صنایع 
پالایشــی یکی از سیاســت های کلان وزارت نفت در 
طول دوره های مختلف بوده، سیاســتی که نفت را به 
نقطه ضعف اساسی و پاشنه آشیل کشور تبدیل کرده 
است؛ به گونه ای که هر زمان دشمن اراده کند می تواند 
با اعمال تحریم های نفتی مانع صادرات نفت کشور شده 

و بدین صورت اقتصاد ایران در تنگنا قرار دهد.
کارشناسان معتقدند که بی توجهی به پالایشگاه سازی 
ناشــی از تفکرات حاکم بر وزارت نفــت در دوره های 
مختلف بوده اســت، تفکری که بیژن زنگنه، وزیر نفت 
فعلی آن را نمایندگی می کند. حاصل این نگاه آن بوده 
است که »در طول چهار دوره ریاست زنگنه در وزارت 
نفت هیچ پروژه پالایشی کلید نخورده است. در نتیجه 
با اعمال تحریم های نفتی آمریــکا، وزارت نفت حتی 
در خام فروشــی نفت نیز دچار مشــکل شده و دولت 
را با کســری بودجه 150 هزار میلیارد تومانی مواجه 

کرده است«.
جلیل سالاری، معاون اسبق مدیرعامل شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی می گوید: »آقای زنگنه 

نگاهش به سمت ساخت پالایشــگاه و پتروپالایشگاه 
نیســت. ایشــان می گوید نفت خام می فروشم، بنزین 
وارد می کنم. ما گفتیم آقای زنگنه پروژه پتروپالایشگاه 
و پالایشگاه سازی اقتصادیش نشان می دهد سودآوری 
دارد. گفت: نه، پروژه اقتصادی نیست. گفتیم این عدد 
و ارقام اســت. ما هم مطالعه نکردیم، شرکت خارجی 

مطالعه کرده است. ایشان باز هم قبول نکرد«.
همچنین هدایت الله خادمی، عضو کمیسیون انرژی 
مجلس می گوید: »تیمی که الآن در وزارت نفت هستند 
مخالف با تبدیل نفت خام به فراورده های با ارزش دیگری 
بودند. یعنی همان موقع ها بحث بود که بالاخره شما این 
نفت را خام نفروشید، آن را تبدیل به فراورده های باارزش 
دیگر از جمله بنزین کنید. ولی دوستان می گفتند که 
خام فروشــی نفت و واردات بنزین خیلی بهتر است از 

اینکه ما پالایشگاه بزنیم«.
عامل نجات دولت

بهرحال ،زنگنه در طول سال های طولانی صدارت 
بر وزارت نفت هیچ پالایشگاهی نساخته و نشان می دهد 
برنامه ای هم برای این موضوع ندارد. این بی اعتقادی او به 
ساخت پالایشگاه ، کشور را تا مرز بحران پیش برده و اگر 
ورود سپاه به این حوزه و ساخت پالایشگاه عظیم ستاره 
خلیج فارس نبود، چه بسا پس از حذف سهمیه بندی و 
افزایش شدید مصرف بنزین در این دولت در کنار نبود 
پالایشگاه برای تأمین بنزین، کشور در شرایط تحریمی، 

با بحران شدیدی در زمینه سوخت دچار می شد.
فرهاد احمدی، مدیرعامل ســابق شــرکت ملی و 
مهندسی ساختمان نفت در مورد روند ساخت پالایشگاه 
در ایران می گوید: »پالایشگاه ستاره خلیج فارس و دیگر 
پالایشــگاه ها در زمان زنگنه استارت نخورد. زمانی که 
ستاره خلیج فارس به زنگنه تحویل داده شد 79 درصد 
پیشرفت داشت. بنابراین در طول سال های گذشته زنگنه 
کلنگ هیچ پتروشیمی و پالایشگاهی را نزد«. حالا همین 
زنگنه که به لطف همت قرارگاه سازندگی سپاه و تلاش 
نیروهای ایرانی توانســته است بحران مصرف بنزین را 
از سر بگذراند، به انتقاد از ساخت پالایشگاه می پردازد.

بدون شــک همه دولت ها باید منافع ملی را دنبال 
کنند و باید هر تصمیمی را بر اســاس وضعیت خاص 
کشــورمان بگیرند، اما به نظر می رســد در این دولت 
تصمیم هایی گرفته می شــود که گاهی منافع کشــور 
را به خطر می اندازد. ماجرای بازگشــت سهمیه بندی 
بنزین پس از چند سال لجبازی و شیوه اجرای تأسف 
بار آن توســط دولت روحانی یکی از این موارد است و 
زنگنه به عنوان کسی که در بطن این ماجرا قرار داشته، 
به جای عذرخواهی، بر دیدگاه های خســارت بار خود 

پافشاری می کند.
تعلل وزارت نفت در تعیین تکلیف ۴ قرارداد مهم 

صادرات گاز ایران
علاوه بر این، وزیر نفت که مدعی است ایران باید به 
سمت توسعه گازی برود باید درباره قراردادها و اقداماتی 
که در این حوزه باید انجام می داد ولی انجام نداده است 

شفاف سازی کند.
به گزارش تســنیم، مشــکلات موجود در زمینه 
صادرات گاز و مذاکرات بی نتیجه مسئولان وزارت نفت با 
کشورهای هدف، موجب معطل ماندن فرصت های کشور 
در این زمینه و حتی ضررهای جبران ناپذیر شده است.

ایران تاکنون شش قرارداد تجارت گاز منعقد کرده 
اســت؛ قرارداد صادرات گاز به ترکیه، قرارداد صادرات 
گاز به امارات موســوم به کرسنت، قرارداد صادرات گاز 
به پاکستان یا خط لوله صلح )IP(، قرارداد صادرات گاز 
به عراق که به دو مقصد مجزای بغداد و بصره اســت و 
قرارداد واردات گاز از ترکمنســتان و قرارداد تهاتر گاز 

با برق با ارمنستان.
نگاهی به ظرفیت مصرف گاز در کشورهای همسایه 
ایران نشان می دهد که این کشورها سالانه به بیش از 
120 میلیارد مترمکعب گاز نیاز دارند که تنها کشوری 
که می تواند به کمک خط لوله نیاز این کشورها را تأمین 
کند ایران است، اما متأسفانه ایران سالانه کمتر از 15 
میلیارد مترمکعب صادرات گاز به کشــورهای همجوار 
خــود دارد؛ این آمار برای کشــوری که دومین ذخایر 
گازی جهان را داراست، وضعیت اصلًا مناسبی نیست.

با وجود دستاوردهای فراوان طرح های پالایشگاهی صورت گرفت

حمله دوباره وزیرنفت به ساخت پالایشگاه!
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